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Meer dan veertig jaar geleden verscheen Jan Van Rompaey op de beeldbuis, om het er tientallen jaren

op te nemen voor gewone mensen zoals u en ik. Zijn pensioen betekende echter niet dat hij de televisie

vaarwel zei. Met Dorp in de stad in het magazine van de Universitaire Ziekenhuizen Leuven begon ook de

gelijknamige reeks op Vitaya. Hoe neemt hij deze ziekenhuisverhalen mee in zijn leven?

Tom Heylen

‘Geneeskunde kan niet 
alles, mensen kunnen veel’ 

IENERS en twin-
tigers kennen
Jan Van Rom-
paey amper nog
van de televisie.
Patiënten in de
Universi taire

Ziekenhuizen van Leuven daaren-
tegen herkennen hem meestal
wel, als hij door de gangen dwaalt,
want in het UZ Magazine, ‘huis-
tijdschrift’ van de UZ Leuven,
prijkt zijn foto bij de gespreksru-
briek Dorp in de stad.

„Met honderden patiënten, be-
zoekers en personeelsleden had
ik ooit een gesprek, geen inter-
view. Ik pols naar hoe het met hen
gaat, maar het gesprek stuur ik in
geen geval”, benadrukt Jan Van
Rompaey. „Het is hun verhaal en
over hen gaat het. Soms wordt dit
bestempeld als therapeutisch
werk, maar dat is beslist niet de
bedoeling. Het gaat veeleer om
niet-geprogrammeerde moment-
opnamen.”

— Maakte u destijds voor de BRT
op dezelfde wijze televisie?

Voor televisie, zelfs in het geval
van rechtstreekse uitzendingen,
ging ik anders te werk. Steevast
werd het grondig voorbereid. Ik
kreeg veel ruimte om zelf beslis-
singen te nemen. Ik had ook een
heel redactieteam van een twin-
tigtal mensen rondom mij, en we
deden het allemaal samen. Ik had
het geluk dat ik ‘mijn mensen’ zelf
mee mocht kiezen. Ook presen-
teerde ik de meeste programma’s
die ik maakte zelf. Toch draaide
het, zeker bij rechtstreekse uit-
zendingen als Ombudsjan, wel
eens anders uit dan voorzien.
Stress en spanning waren er al-
tijd. Dat hoorde erbij. De uitzen-
ding was de verdienste van het he-
le team. De kameraadschap die er
toen heerste in ons ruime redac-
tielokaal mis ik soms.

— U stapte over naar ‘UZ Maga-
zine’. Hoe gebeurde dat?

Het was geen overstap, het
kwam er gewoon bij. Voor Ter-
loops draaide ik enkele reporta-
ges die te maken hadden met de
Leuvense ziekenhuizen. Zo herin-
ner ik me nog goed de verhuizing
van de afdeling intensieve zorgen
van het Sint-Rafaëlziekenhuis
naar Gasthuisberg. Die gebeurte-
nis volgden we met een camera-

ploeg. Net als ‘de 900’ destijds in
Leuven, gedurende 24 uren. Ze
kenden me dus en vroegen me be-
gin de jaren 1980 of ik wilde mee-
werken aan hun tijdschrift.

Honderden mensen zaten
reeds met me samen voor een
babbel. Ik noem het geen inter-
view en het wordt ook niet voorbe-
reid. Ik ga bij hen zitten in een van
de vele ruimten in het ziekenhuis.
Ik probeer het gesprek gaande te
houden met vragen die de lezer
ook zou stellen, recht uit de buik.
Mijn bandopnemer en intussen
mijn digitale recorder horen er
gewoon bij. Het werden stuk voor
stuk pakkende verhalen over le-
ven en dood, over geluk en ver-
driet.

— Staan mensen het makkelijk
toe dat u bij hen aanschuift voor
een gesprek?

Weinig gesprekken werden ge-
weigerd. Zelfs vergezeld van ca-
meraman en geluidstechnieker
voor de opnames voor Dorp in de
stad voor Vitaya, blijkt de drempel
laag. Velen kennen me nog van te-
levisie vroeger of van het tijd-
schrift. Ze zijn er gerust op dat het
gebeurt met respect en dat het
niet zal leiden tot krantenkoppen.

Soms bekruipt me zelfs het gevoel
dat ik word ontvangen als iemand
van de familie.

Het gebeurde ook al dat de
vraag kwam om het gesprek toch
maar niet uit te zenden,
omdat mijn gespreks-
partner intussen was
overleden. Dat respec-
teerden we natuurlijk.
Maar evenzeer is het
ooit voorgevallen dat we
deze reactie kregen:
„Die uitzending is het
mooiste eerbetoon dat
we ons overleden fami-
lielid konden geven.”

Ik herinner me nog dat
ik eens ’s nachts door de
gangen dwaalde, op
zoek naar een gespreks-
partner. Ik hield een
man staande. „Mijn-
heer,” antwoordde hij,
„mijn vrouw is een kwar-
tier geleden overleden
en ik ga nu kleren voor
haar halen. Ik kan dit nu
echt niet.” Toen schaamde ik me
wel dat ik de stap had gezet.

— Blijven die verhalen niet vaak
hangen, ’s avonds thuis bijvoor-
beeld?

Natuurlijk wel. Zo herinner ik
me een gesprek met een jonge
moeder. Haar baby van enkele
maanden oud was net geopereerd
aan een tumor in de hersens, en

de moeder wist dat die
zeker zou terugkomen.
Het was een ontzettend
moedige vrouw en ze
zei: „Ik ben er van over-
tuigd dat dit enkel men-
sen overkomt die het
kunnen dragen.” Met
haar heb ik nog af en toe
contact via e-mail. Het
kindje, intussen enkele
jaren oud, leeft nog
steeds. Ook met enkele
andere gesprekspart-
ners heb ik nog af en toe
contact.

— Wordt u dan niet be-
schouwd als een soort
therapeut, van wie wordt
verwacht dat hij het ge-
sprek zal voortzetten?
De gesprekken uit het

UZ magazine of uit mijn boeken
zijn steevast momentopnamen.
Van mijn gesprekpartners houd ik
ook geen gegevens bij. Bovendien
respecteer ik de privésfeer. Ik
zoek nooit op de kamers mensen

op. Ik weet ook niet in welke ka-
mer ze verblijven. Het gebeurt
echter wel dat ik later de patiënt
nog eens tegen het lijf loop in het
ziekenhuis en we nog wat infor-
meel napraten, maar een vervolg-
verhaal schreef ik nog niet.

Voor televisieopnames vragen
we wel schriftelijke toestemming
en van die mensen hebben we dus
wel contactgegevens in ons ar-
chief. Ik denk er soms ook aan hen
nog eens een keertje op te zoeken,
zoveel dagen of weken later. Kij-
kers willen dit misschien ook wel
weten. Hoe zou het zijn afgelo-
pen? Hebben ze het gehaald? En
zo ja, hoe gaat hun leven verder?

— Ook in de kapel sprak u met
mensen. Zijn dat andere gesprek-
ken?

De gesprekken daar verlopen
alleszins in een andere sfeer. Men-
sen fluisteren er ongevraagd –
voor de geluidsmensen is dit vaak
een nachtmerrie – en de verhalen
blijken pakkender, veel intiemer.
Zowel de vraag aan God „Waarom
moet mij dit overkomen?” als de
laatste hoop worden er uitgespro-
ken. Ook niet-christenen zoeken
soms de kapel op om er een kaars
te branden of iets in het intentie-
boek te schrijven.

— Veranderden die gesprekken uw
kijk op het ziekenhuis?

Ik besef nu nog meer dan voor-
heen dat niet alles kan, maar dat
het personeel wel tot het uiterste
gaat. Zeker de nachten die ik in
het ziekenhuis doorbracht toon-
den een ander beeld. De rennen-
de verpleger op weg naar een pa-
tiënt in nood, dolende zieken in de
gangen die de slaap niet kunnen
vatten, de chirurg die even uit de
operatiekamer opdaagt en zich
afvraagt of de patiënt het wel zal
halen... Met mijn gesprekken red
ik geen levens. Artsen en ver-
pleegkundigen doen dat wel. Ook
ontdekte ik dat, vooral in de afde-
ling palliatieve zorgen, in uitzicht-
loze situaties er toch nog steun is
die de machteloosheid helpt te
dragen. Geneeskunde kan lang
niet alles, maar mensen kunnen
veel.
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